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Ponad 65% linii kolejowych w Polsce jest zelektryfikowanych. Na pozostałych 35% 
szlaków kolejowych jeżdżą pojazdy spalinowe, wśród których znaczną liczbę  
stanowią lokomotywy pamiętające jeszcze szalone lata 60. i 70. ubiegłego wieku.  
Pomimo sukcesywnie dokonywanych modernizacji taboru spalinowego  

to wciąż pojazdy znacznie obciążające środowisko w zakresie emisji dwutlenku węgla.  
Zresztą linie elektryczne także nie pozostają bez wpływu na klimat, tym bardziej że cały 
polski system energetyczny jest oparty na elektrowniach węglowych oraz systemie prze-
syłowym starych generacji. Sytuację ma zmienić program „Zielona Kolej”, który zakłada,  
że do 2030 roku aż 85% trakcyjnej energii elektrycznej, wykorzystywanej przez prze-
woźników kolejowych w Polsce, ma pochodzić z odnawialnych źródeł. 

Pojawiła się również trzecia opcja, wykorzystująca tabor wodorowy. To może być 
perspektywiczne dla rozwoju naszego kraju, który – nie zapominajmy – jest przecież 
trzecim producentem wodoru na świecie. Zresztą mamy w Polsce już pierwsze suk-
cesy w tym temacie: przed kilkoma tygodniami Urząd Transportu Kolejowego dopuścił  
do eksploatacji pierwszą w Polsce manewrową lokomotywę napędzaną wodo-
rem. W ten sposób osiągnięty został kolejny kamień milowy zielonej rewolucji.  
Do tej historycznej chwili PESA Bydgoszcz SA, która odpowiedzialna była za moder-
nizację pojazdu, przygotowywała się od 2019 roku. 

Dokąd dowiezie nas wodorowa kolej? Czy polska kolej ma szansę stać się przykładem 
transportu przyszłości? A może wodór to tylko ślepy zaułek? Czas pokaże.

Inspirującej lektury!
Michał Koralewski, Redaktor naczelny
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Półtora miliona 
pasażerów w miesiąc

WYWIAD

Michał Koralewski: Jak na Koleje Wielko-
polskie wpłynął największy kryzys ostat-
nich lat: pandemia? 

Marek Nitkowski: Pandemia była zasko-
czeniem dla wszystkich i nie pozostała bez 
wpływu także dla transportu kolejowego. 
Natychmiast spadła frekwencja pasażerów 
w pociągach w związku z zamknięciem szkół 
i przejściem na pracę zdalną pracowników 
wielu zakładów pracy. Dojazd do pracy i szkoły 
stanowi główny cel transportu kolejami regio-
nalnymi, więc w krytycznych miesiącach no-
towaliśmy zaledwie 18-20% liczby pasażerów 
sprzed pandemii. Razem z samorządem woje-
wództwa podjęliśmy szybką decyzję o wyco-
faniu pociągów z niektórych linii i zmniejsze-
niu częstotliwości przejazdów, aby ograniczyć 
koszty prowadzenia działalności. 

Po drugie musieliśmy przygotować tabor 
zgodnie z ówczesnymi wytycznymi: zaopa-
trzyć pociągi w dozowniki, płyny dezynfek-
cyjne, maseczki, rękawiczki jednorazowe itp., 
by pokazać naszym klientom, że transport 
kolejowy pozostaje bezpieczny. Udało nam 
się już w pierwszych tygodniach pande-
mii zadbać o to, by wyposażenie pociągów 
było odpowiednie, a nasze pojazdy czyste 
i zdezynfekowane. 

Oczywiście przy takiej skali działalności i tak 
dużym spadku liczby pasażerów nie obyło się 
bez korzystania z pomocy finansowej w ra-
mach Tarczy Antykryzysowej. Pomogło nam 
to przetrwać najtrudniejszy czas. Gdy z trans-
portu zbiorowego zostały zdjęte limity osób, 
sytuacja przewozów regionalnych bardzo się 
poprawiła. 

M.K.: Poprawiła, i to zdecydowanie. 
W ubiegłym roku udało się Państwu 
powrócić do poziomu liczby przewie-
zionych pasażerów sprzed czasów pan- 

demii. Ponad 14 milionów pasażerów  
w 2022 ro ku, a ten rok ma przynieść kolej-
ny rekord. Jakie czynniki determinują tak 
wysokie przewozy? Co wpływa na wzrost 
popularności kolejowych przewozów 
regionalnych?

M.N.: Jest kilka mocnych argumentów, któ-
re przemawiają za rosnącą popularnością 
transportu kolejowego. Po pierwsze jest to 
efekt sukcesywnie prowadzonych prac rewi-
talizacyjnych na liniach kolejowych i wymia-
ny ciężkich pociągów pasażerskich na lekkie 
i wygodne szynobusy, jak to miało miejsce 
np. w przypadku połączenia Poznań – Wągro-
wiec. Skrócenie czasu przejazdu i podniesienie 
komfortu jazdy zaowocowało ponad dziesię-
ciokrotnym wzrostem liczby pasażerów na tej 
trasie. 

Po drugie ogromne znaczenie ma niska cena 
biletu kolejowego. W czasach przedłużających 
się kryzysów ekonomicznych i wzrostu cen 
paliw, kilkunasto-kilkudziesięciokilometrowy 
dojazd własnym samochodem do pracy prze-
staje być opłacalny. Obecnie taniej i szybciej 
można się dostać do Poznania pociągiem re-
gionalnym. Tym bardziej, że przepustowość 
ulic dużych miast pozostawia wiele do 
życzenia. 

Bardzo mocno włączyliśmy się w pro-
jekt Poznańskiej Kolei Metropolital-
nej, uważnie i dokładnie analizując 
popyt na transport i organizując przejazdy 
w miejscach i w czasie, gdy są najbardziej 
potrzebne. Warto odnotować, że obecnie do 
szkół średnich uczęszczają podwójne roczni-
ki uczniów, co sprawia, że musimy przewieźć 
zdecydowanie większą liczbę pasażerów.  
Na szczególnie uczęszczanych liniach zaanga-
żowaliśmy pojazdy pięcioczłonowe, a nawet 
składy podwójne. W godzinach dojazdu do pra-
cy i szkoły oraz w godzinach popołudniowych, 
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Pasażerowie kolei regionalnej 
cenią sobie jej dostępność 
i komfort jazdy.  
Nie bez znaczenia są także 
punktualność i niskie ceny 
biletów na przejazd. O rosnących 
przewozach pasażerskich 
rozmawiamy z MARKIEM 
NITKOWSKIM, prezesem  
Zarządu Kolei Wielkopolskich.



Kolej jest alternatywą dla transportu 
samochodowego, a nawet uważam,  
że powinna być traktowana jako transport 
pierwszego wyboru.
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gdy ludzie wracają do domów, zwiększyliśmy 
częstotliwość kursowania pociągów. Pasaże-
rowie to doceniają i chętniej wybierają kolej 
w miejsce transportu samochodowego. 

M.K.: W marcu bieżącego roku po raz 
pierwszy od początku działalności KW 
w ciągu jednego miesiąca przewieziono 
ponad PÓŁTORA MILIONA pasażerów. 
W kwietniu przewieziono 100-miliono-
wego pasażera. Czy według Pana kolej 
regionalna jest już realną alternatywą dla 
transportu samochodowego? 

M.N.: Tak, zdecydowanie mogę potwierdzić, 
że kolej jest alternatywą dla transportu samo-
chodowego, a nawet uważam, że powinna być 
traktowana jako transport pierwszego wyboru. 
Obsługujemy obecnie już 1400 km linii kolejo-
wych i łączymy ze sobą prawie 240 miejsco-
wości. Wystarczy podróżującym dać szansę 
wygodnego dojazdu do dworca transportem 
gminnym, miejskim, lub pozwolić im zaparko-
wać samochód przy dworcu. Mówię o odpo-
wiednio przygotowanej infrastrukturze około-
kolejowej – to, co udało się zrobić w Wągrowcu, 
Murowanej Goślinie, Czerwonaku, Swarzęd-
zui już wielu innych miastach. Do tego dobrze 
przygotowany rozkład jazdy, uwzględniający 
oczekiwania pasażerów, komfortowe warunki 
jazdy, punktualność i mamy gotowy przepis na 
atrakcyjną formę transportu. 

M.K.: Ta współpraca pomiędzy prze-
woźnikami, samorządem terytorialnym 
i pasażerami wydaje się mieć kluczowe 
znaczenie…

M.N.: Dzięki dobrej współpracy pełnimy rolę 
operatora przewozów w Wielkopolsce. Wraz 

ze spółką PolRegio współpracujemy ściśle 
z samorządem województwa, z którym usta-
lamy zakres przewozu, planujemy rozkład 
jazdy, wymieniamy się informacjami na te-
mat oczekiwań pasażerów. Pierwsze sto mi-
lionów pasażerów mamy już za sobą, ale nie 
spoczywamy na laurach i na bieżąco anali-
zujemy sytuację na poszczególnych trasach. 
W tym roku jest zaprognozowanych około  
16 milionów pasażerów, co oznacza, że kolejne  
100 milionów osiągniemy bardzo szybko. 

M.K.: Wyniki badań, jakie niedawno prze-
prowadziliście Państwo, wskazują, że 
głównym celem podróży dla większości 
pasażerów jest dojazd do pracy (63%) lub 
dojazd do szkoły (23%), co oznacza, że 
punktualność przewozów może mieć dla 
nich kluczowe znaczenie…

M.N.: Punktualność jest bardzo ważna (Ko-
leje Wielkopolskie osiągają punktualność 
na poziomie ok. 94%, co sprawia, że zajmują 
trzecie miejsce w kraju), ale tym, co pasaże-
rowie wskazują na pierwszym miejscu, jest 
dostępność, rozumiana jako zwiększona czę-
stotliwość przejazdu pociągiem w godzinach 
szczytu oraz dostęp do dworca. Odjazdy co 20– 
30 minut dają możliwość elastycznego wyboru 
takiego kursu, który najlepiej spełni oczekiwa-
nia pasażera. Na trzecim miejscu jest komfort 
podróży – miejsce siedzące, klimatyzowany 
przedział, czystość wagonu itp. Dopiero na 
czwartym miejscu pojawia się cena biletu. 

Tym, co mnie osobiście bardzo cieszy, jest 
rosnąca świadomość transportu kolejowego 
jako ekologicznej, taniej, a jednocześnie atrak-
cyjnej formy przejazdu. Deweloperzy budujący 
osiedla mieszkaniowe coraz częściej zwracają 
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uwagę na możliwość łatwego dotarcia do 
dworca kolejowego i podkreślają to jako jego 
atut. 

M.K.: Jakie są Państwa plany na dalszy 
rozwój KW w kierunku wzrostu bezpie-
czeństwa i komfortu pasażerów?

M.N.: Bezpieczeństwo i komfort podróży od 
początku naszej działalności były prioryte-
tem – stąd duży nacisk na zakup nowych po-
jazdów, modernizację obecnych, dbanie o ich 
sprawność oraz organizowanie szkoleń dla 
personelu. Nasza spółka jeszcze przed roz-
poczęciem przewozów pasażerskich dosko-
naliła się w serwisowaniu i naprawie taboru 
kolejowego. Dzisiaj możemy się pochwalić 
już czterema nowoczesnymi punktami ser-
wisowania w Poznaniu, Zbąszynku, Lesznie 
i Wągrowcu. Zapewniają one bardzo wysoki 
poziom obsługi i bezpieczeństwa. W punktach 
serwisowania możemy poprawić parametry 
pojazdów i wykonać wiele setek przeglądów 
miesięcznie. Zaangażowanie nowoczesnych 
urządzeń w diagnozowanie taboru kolejowego 
sprawia, że czas analizy stanu takiego pojazdu 
jest znacznie krótszy niż kiedyś, co daje zespo-
łowi serwisowemu znacznie więcej czasu na 
dostosowanie pojazdu, usunięcie usterek albo 
przeprowadzenie modyfikacji. Mamy zespoły 
osób, które czuwają całą dobę nad tym, aby 
pociągi były czyste i sprawne. Każdego dnia 
ponad 300 pociągów startuje i wraca punktu-
alnie dzięki naszym pracownikom, ich wiedzy 
i doświadczeniu.

M.K.: Porozmawiajmy chwilę o paliwie 
przyszłości, jakim wydaje się być wodór. 
Polska jest trzecim jego producentem na 
świecie, co daje dużą szansę na rozwój 
infrastruktury wodorowej w naszym kra-
ju. Czy ogólnoświatowe zainteresowanie 
wodorem przekłada się na plany inwesty-
cyjne Kolei Wielkopolskich?

M.N.: Oczywiście zeroemisyjne albo niskoe-
misyjne pojazdy to przyszłość kolei – w tym 
także Kolei Wielkopolskich. Kierunek działań 
Unii Europejskiej sprawia, że trakcja spalino-
wa będzie musiała zostać zredukowana lub 
całkowicie wyeliminowana. Ale nie zrobimy 
tego z dnia na dzień, ani nawet w ciągu roku. 
Pytanie jednak – czy na pewno wodór jest 
przyszłością polskiej kolei? I czy powinniśmy 

w niego inwestować za wszelką cenę? 
Szukamy alternatywy dla kolei spalinowej 
i w związku z tym włączamy się w różne pro-
jekty firm i organizacji, aby znaleźć najlepsze 
rozwiązanie. Sprawa jest bardzo skompliko-
wana, bo nie tylko dotyczy wyboru samych 
pojazdów, ale też budowy infrastruktury, i lo-
gistyki dostaw nośnika energii do pojazdów. 
Przyglądamy się dostępnym rozwiązaniom, 
ale jednocześnie namawiamy, aby dokonać 
szerszej analizy popytu na usługę przewozo-
wą na wielu odcinkach trakcji nieelektrycznej. 
Należy zastanowić się, czy jednak nie zainsta-
lować tam sieci trakcyjnej – co można zrobić 
w relatywnie krótkim czasie – i w przyszłości 
puścić tamtędy dłuższe i bardziej komfortowe 
pojazdy zeroemisyjne oparte na prądzie. 

Proszę mnie dobrze zrozumieć: podpisuję się 
pod rozwiązaniami wodorowymi, bo to jest 
przyszłość. Ale najpierw sprawdźmy opłacal-
ność takiego przedsięwzięcia i przeanalizujmy 
wszelkie dostępne alternatywy. Wodór – tak, 
ale wykorzystajmy także inne dostępne i już 
stosowane technologie. 

M.K.: Jak nowoczesna technologia wspie-
ra przewoźników kolejowych? Czy cyfry-
zacja na dobre zagościła już na kolei?

M.N.: Dzisiaj nie ma już możliwości prowa-
dzenia działalności na taką skalę bez wspar-
cia technologii informatycznych. Bez aplikacji,  
systemów monitorujących pojazdy, syste-
mów wsparcia pracowników, systemów diag-
nozujących stan pojazdu w czasie rzeczywi-
stym itp. nie bylibyśmy w stanie zapewnić tak 
wysokiej jakości obsługi przewozów. Nowo-
czesne technologie pozwalają nam z pozycji 
biurka kontrolować pracę pojazdu i na bieżąco 
reagować na to, co się z nim dzieje, a także 
wspierać naszych klientów, np. oferując im 
zawsze aktualną informację o możliwości 
przesiadki, aby mogli szybko i bezpiecznie 
dotrzeć do miejsca docelowego. Coraz wię-
cej pasażerów korzysta także z biletów online 
oraz aplikacji mobilnej. Dla naszych maszy-
nistów, którzy przechodzą szkolenie, mamy 
zaawansowany symulator w pełni odwzo-
rowujący trasę, po której jeździ. Takich roz-
wiązań na kolei, opartych na cyfryzacji, jest 
bardzo dużo. Wspomagają one naszą pracę 
i podnoszą komfort usługi, którą świadczymy 
na terenie Wielkopolski. •
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Przyszłość 
tankowania 
wodoru 
w Polsce

Pierwiastek chemiczny, który najczęściej 
spotykamy we wszechświecie. 
Wszechstronny, nisko – lub nawet można 
określić – zeroemisyjny. Łącząc się 
z tlenem zawartym w powietrzu, tworzy 
energię, która może być wykorzystywana 
jako paliwo lub nośnik i magazyn energii. 
Podczas procesu jego „spalania” jako jedyny 
efekt uboczny powstaje woda. Brzmi tak 
dobrze, że aż trudno w to uwierzyć! Jaka 
jest przyszłość tankowania wodoru? Jak 
szybko pojazdy zasilane tą energią zaczną 
wytyczać pewną normę w transporcie? Czy 
rozpowszechnienie wodoru jako paliwa 
pozwoli na ograniczenie emisyjności, zgodnie 
z założeniem pakietu „Fit for 55”? 

T e k s T : Magdalena Puzyniak 
Polski Instytut Transportu Drogowego

Wodór – odkrycia i eksperymenty

Według badań Jato Dynamics w 2021 roku 
na całym świecie sprzedano 15 500 samo-
chodów z ogniwami paliwowymi. Od mo-
mentu startu sprzedaży na drogi trafiło około  
40–50 tysięcy aut na wodór. W Polsce, 
w pierwszym kwartale 2022 roku, dostar-
czono około 40 egzemplarzy, z czego ponad 
połowę stanowiły hyundaie nexo. Pierwsze 
poważne próby wdrożenia napędu wodo-
rowego w ciężarówkach przypadają na lata 
2010–2020. Na początku tej dekady inten-
sywnych eksperymentów z wodorem Tesla 
zaprezentowała pojazd Nikola One. Proto-
typ pierwszej, w stu procentach wodorowej 
jednostki napędowej był zasilany na wzór 
amerykańskich tirów. Projekt ten niestety nie 
wyszedł poza ramy prototypu. Wówczas gło-
szone zapowiedzi masowej produkcji w 2021 
roku były raczej pieśnią przyszłości, a nie re-
alnym planem. 



Pakiet „Fit for 55” zakłada ograniczenie emisji 
dwutlenku węgla o 55% do roku 2030 – 
w porównaniu ze stanem z roku 1990.
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Europa tankuje wodorem

Z uwagi na napiętą sytuację ekologiczną, coraz 
częściej wspomina się o alternatywnych na-
pędach i źródłach energii. Bardzo obiecująco 
zapowiada się rozwój pojazdów zasilanych og-
niwami wodorowymi. Tankowanie pojazdów 
wodorem wydaje się idealne, ponieważ jest to 
opcja zeroemisyjna. W Europie działa już po-
nad 250 stacji tankowania wodoru. Najwięcej 
stacji (bo ponad 100) działa już w Niemczech, 
44 działa we Francji. Po 17 stacji znajduje się 
w Wielkiej Brytanii i Holandii, a 14 w Szwajcarii. 
Pakiet „Fit for 55” zakłada ograniczenie emisji 

dwutlenku węgla o 55% do roku 2030 – w po-
równaniu ze stanem z roku 1990. 

Tankowanie wodoru w Polsce

W Polsce planowana jest budowa stacji wodo-
rowych głównie w celach tankowania wodoru 
do autobusów komunikacji miejskiej. MPK to 
na razie największy konsument nowego typu 
paliwa. Pierwsze aglomeracje, gdzie zostanie 
wdrożone tankowanie wodoru, to Warszawa 
i Gdańsk. W dystrybutor tankowania wodoru 
zostaną wyposażone stacje Lotos w Gdańsku 
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(ul. Benzynowa) i w Warszawie (ul. Łopuszań-
ska). Na obu obiektach powinniśmy zatan-
kować wodór H35 (350 bar) lub wodór H70  
(700 bar). Pierwsza w Polsce stacja tankowa-
nia wodoru Grupy Polsat powstaje przy ulicy 
Tango w Warszawie. Kolejne polskie stacje tan-
kowania wodoru w tej sieci mają być urucho-
mione w Gdańsku i Gdyni, Wrocławiu, Lublinie 
oraz Rybniku. Docelowo ma powstać aż 30 ta-
kich obiektów. Przedsiębiorstwo ma w planach 
udostępnienie stacji do publicznego użytku.

Plany na budowę stacji tankowania 
wodoru

O dynamice rewolucji wodorowej wypowiedział 
się Grzegorz Jóźwiak, dyrektor Biura Techno-
logii Wodorowych i Paliw Syntetycznych PKN 
ORLEN na XV Europejskim Kongresie Gospo-
darczym: Jeszcze dwa, trzy lata temu nie spodzie-
waliśmy się, że tak szybko będą wdrażane techno-
logie wodorowe. Podkreślił też, że powinniśmy 
wykorzystywać fakt ogromnego wsparcia fi-
nansowego dla inicjatyw związanych z wdraża-
niem technologii wodorowych. 100 stacji tanko-
wania wodoru dla transportu indywidualnego, 
publicznego i cargo, drogowego oraz kolejowe-
go w Polsce, Czechach i na Słowacji – takie za-
łożenia przyjmuje PKN Orlen do 2030 roku. Sta-
cje tankowania wodoru wzniesione przez PKN 
Orlen mają się pojawić w Bielsku-Białej, Go-
rzowie Wielkopolskim, Krakowie, Pile i Warsza-
wie. Według tych planów w Polsce ma powstać  
ok. 57 stacji, w Czechach ok. 28, a na Słowacji 
ok. 26. Do końca czerwca 2024 roku wodorowe 
stacje tankowania ma postawić w pięciu mia-
stach w Polsce także konkurencja. 

Bardzo obiecująco zapowiada 
się rozwój pojazdów 
zasilanych ogniwami 
wodorowymi. Tankowanie 
pojazdów wodorem wydaje 
się idealne,  
ponieważ jest to opcja 
zeroemisyjna.

Plany Wrocławia 

Jak już wiadomo, na ten moment najpowszech-
niej wodór wykorzystywany jest w trans-  
porcie publicznym. Autobusy zasilane tym ga-
zem pojawiają się już na ulicach polskich miast. 
Ich zalety doceniane są przez kierowców, za-
kłady komunikacji i samych pasażerów. Zakłady 
posiadają swoje stacje tankowania, a pojazdy 
w razie potrzeby zjeżdżają na uzupełnienie baku. 
 
We Wrocławiu stawiamy na rozwój komunika-
cji publicznej opartej na pojazdach nisko – i ze-
roemisyjnych. To oczywiście proces, który będzie 
wymagał dużego wysiłku finansowego i czasu,  
ale konsekwentnie będziemy w tym kierunku po-
dążać. To jeden z priorytetów rozwojowych miasta,  
zarówno w kontekście odpowiedzialności za zmia-
ny klimatu, jak i standard usług oferowanych na-
szym mieszkańcom – swoją wizją dzieli się pre-
zydent Wrocławia Jacek Sutryk.

Polski autobus wodorowy

Już w przyszłym roku w Świdniku zostanie 
otwarta fabryka autobusów zeroemisyjnych. 
Producent zapewnia, że co roku powstanie 
w tym miejscu ponad 100 autobusów. Fabryka 
zostanie oddana do użytkowania już w przy-
szłym roku. Dlaczego Neso? Nie emituje spalin 
i oczyszcza powietrze. Autobus ma zasięg do 
450 km, czyli jedno tankowanie starcza na dwa 
dni użytkowania. Tankowanie NesoBus trwa 
tylko 15 minut – pojazd nie traci wielu godzin 
na ładowanie baterii.

Wodór jest niewątpliwie przyszłością – za-
równo dla transportu, który zrewolucjonizuje,  
jak i dla środowiska. Jest to nieuchronny kieru-
nek, w którym dąży już cały świat. Koncerny za-
powiedziały, że w 2040 roku na rynku nowych 
pojazdów ciężkich mają pojawiać się wyłącznie 
ciężarówki elektryczne oraz napędzane wodo-
rem. Jest to spójne z założeniami Unii Europej-
skiej. Czy jest to zatem realny scenariusz dla 
produkcji pojazdów? Przyszłość pokaże. •
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